
رهبر معظم انقلاب در ديدار مسئولان  و دست اندركاران حج: 

موج سواري امريكا بر خلأهاي برجام 
با تصويب طرح تحريم هاي جديد امريكا عليه ايران، روسيه و كره شمالي 
در مجلسين امريكا با توجه به اكثريت بالاي رأي دهندگان، عملاً تصويب 
و ابلاغ آن براي اجرا از سوي ترامپ، رئيس جمهور امريكا همانگونه كه در 

بيانيه كاخ سفيد آمده است را بايد قطعي دانست.
با توجه به مواضع و شعارهاي مطرح شده توسط ترامپ و تندروهاي حاكم 
بر مجلسين امريكا، به نظر مي آيد كه براي دستگاه سياستگذاري حاكم بر 
امريكا، چاره اي جز اين باقي نمانده است كه خلأهاي موجود در برجام را به 
فرصتي براي جبران شكست هاي امريكا در برابر ايران تبديل و از آن طريق 

ايران را به پذيرش برجام هاي ديگر وادار سازد. 
در مورد چرايي مواضع كنگره و كاخ سفيد، روند تحولات، اهداف اصلي 
امريكايي ها را آشكارتر كرده است، يعني در حالي كه بهانه  هاي ظاهري 
امريكا موضوعاتي نظير هسته اي، موشكي و يا حقوق بشر است، روزنامه 
نيويورك تايمز هفته گذشته بر ريشه اين كينه ورزي ها تأكيد مي كند، آنگاه 
كه مي نويسد: بسياري از سياستمداران امريكايي معتقدند به دليل آنكه 
ايران از سال 1979 ميلادي )1357 خورشيدي و زمان پيروزي انقلاب 
اسلامي( راهش را از امريكا جدا كرده است، تنها س��زاوار انزوا و مجازات 
اس��ت. اين جمله نيويورك تايمز ترجمان همان جمله ترامپ است كه 
در 15 بهمن 1395 در گفت وگو با فاكس نيوز گفت��ه بود كه ايران اگر با 
امريكا باشد، امريكا نه با هسته اي ايران مش��كل دارد و نه موشكي ايران، 
مبتني بر همين هدف امريكايي هاس��ت كه پمپئو، رئيس سازمان سيا 
29 تيرماه از تغييرات اساسي در راهبرد امريكا عليه ايران سخن به ميان 
آورده و مي گويد: در يكي از اولين اقدامات رئيس جمهور امريكا در حال 
ايجاد ائتلافي از كشورهاي خليج )فارس( و اسرائيل براي يافتن پلتفرمي 
مشترك براي عقب راندن توسعه طلبي ايران است، اما نكته مهم اين است 
كه امريكا براي تحقق راهبرد خود براي مقابله با گسترش نفوذ و هژموني  
ايران گزينه هاي چنداني را در پيش رو ندارد، زيرا در حالي كه دولت قبلي 
امريكا دائماً از روي ميز بودن همه گزينه ها سخن به ميان مي آورد و تكيه 
اصلي اش در بهره گيري از اين گزاره تهديد ايران به برخورد نظامي بود، اين 
دولت بر ناتواني امريكا در بهره گيري از اين گزينه از همان روزهاي آغازين 
تأكيد و درك كرده است كه ورودش در يك درگيري نظامي جديد براي 

امريكا چقدر هزينه دارد. 
عدم همراهي اروپا و ديگر متحدين با امريكا در اين دور جديد از تحريم ها به 
رغم همراهي در تهيه برجام، عملاً امريكا را در اين دور جديد تنها گذاشته 
است، به گونه اي از همين آغاز زمزمه مخالفت ها با يكه تازي امريكا آغاز شده 
است، مضافاً بر اينكه ايران در عرصه هايي كه امريكا به عنوان دور جديد 
تحريم ها مطرح كرده است، نشان داده كه به خودكفايي رسيده است، يعني 
عرصه فعاليت هاي موشكي و يا نظامي،  عرصه اي نبوده است كه ايران پيش 
از اين تحريم نباشد، چرا كه همه دستاوردهاي نوين ايران در عرصه موشكي 

و ارسال ماهواره به فضا، در اوج تحريم ها حاصل شده است. 
نكته ديگر آبديده تر شدن مردم نس��بت به روند تحريم هاست، يعني در 
شرايطي كه در گذشته هر مصوبه كنگره و يا بيانيه كاخ سفيد مي توانست 
به تلاطم در عرصه اقتصادي و بازار ايران بينجامد، اما مصوبه جديد تأثيري 
در  عرصه اجتماعي و اقتصادي ايران نداشت، اما تنها نقطه اميد ترامپ و 
تيم همراه او تبديل اين مصوبه و تبعات آن به شكل دهي به يك دوقطبي 
در جامعه ايران است؛ دوقطبي كه مي تواند از منظر آنان به يك تقابل در 
جامعه ايران انجاميده مقدمه اي براي براندازي و تغيير در جامعه ايراني و 
در نهايت زمينه سازي براي برجام هاي بعدي باشد، تا از اين طريق بتواند با 
مهار نفوذ و اقتدار ايران، زمينه را براي بازيابي اقتدار و موقعيت از دست رفته 
امريكا در منطقه فراهم كند به عبارت ديگر انتظار امريكايي ها از كاركرد 
مصوبه جديد شكست اقتدار ايران است كه در ماه هاي اخير به رغم، انفعال 
دستگاه  سياست خارجي، توانسته اس��ت حرف اول را در منطقه زده و با 
شكست پي در پي امريكا و متحدينش ايران اس��لامي را به قدرت اول در 
منطقه تبديل كرده است. از نگاه آنان تضعيف اقتدار و توان موشكي ايران و 
تحريم  سپاه به عنوان پاسدار دستاوردهاي انقلاب و محور اصلي حمايت از 
مقاومت تنها راهي است كه مي تواند ايران را از مواضع مقتدرانه خود عقب 
رانده و با دامن زدن به مخالفت هاي داخلي، زمينه را براي تسليم و پذيرش 

برجام هاي بعدي آماده كند. 
اما به رغم تصور امريكايي ها سلسله مصوبات و تحريم هاي اخير همانگونه 
كه اشاره شد، نه تنها نتوانست چالشي جدي در عرصه اقتصادي و اجتماعي 
كشور ايجاد كند، بلكه با توجه به زمينه هاي وحدت گفتمان و انسجام در 
كشور، در صورت هدف گذاري مناسب مي تواند به فرصتي براي دستگاه 
سياست خارجي تبديل شود تا از موضعي قدرتمندانه تر اعتبار و عزت ايران 
اسلامي را پاس داشته و خلأهاي برجام را كه هر از گاهي به عرصه  اي براي 

امتيازگيري دشمن تبديل مي شود، كور كند. 

سردار جزايري: تفكيك نقض برجام 
به فاحش و غيرفاحش، بيراهه رفتن است

س�خنگوي ارش�د نيروهاي مس�لح با بيان اينكه اقدام�ات امريكا 
قطع�اً ناقض برجام اس�ت، گفت: متأس�فانه برخي با ادبي�ات جديد، 
نقض برجام را به »نقض فاحش« و »غي�ر فاحش« تفكيك مي كنند. 
به گزارش خبرگزاري دفاع پرس، سردار سيد مسعود جزايري، سخنگوي 
ارش��د نيروهاي مس��لح، در خصوص افزايش تحريم ها عليه ايران توسط 
امريكا و محكوم شدن پرتاب ماهواره بر »سيمرغ« از سوي امريكا، انگليس، 
فرانسه و آلمان، اظهار داشت: ايران جزو 1۰ كشوري است كه تمامي لوازم و 
امكانات مربوط به پرتاب ماهواره را در داخل كشور دارد و از اين جهت، اين 
موفقيت هاي علمي و فناورانه را به دست اندركاران آن، وزارت دفاع و مراكز 
علمي و پژوهشي كشور تبريك مي گوييم. وي افزود: از آنجا كه امريكا و اروپا 
نمي توانند شاهد پيشرفت هاي جمهوري اسلامي ايران باشند، با آزمايش 
اخير كه در زمينه پرتاب ماهواره بر انجام گرفت، پايه مخالفت را بنا نهادند تا 
جايي كه امريكايي ها آن را ناقض قطعنامه هاي شوراي امنيت تلقي كردند 
كه به لحاظ حقوقي اين برداشت كاملًا غلط است. سردار جزايري تصريح 
كرد: از نظر ما رويكرد امريكا و تعدادي از كشورهاي اروپايي، كاملاً بي ارزش 

است و تأثيري در روند پيشرفت هاي ما ندارد. 
وي در پاسخ به سؤالي در خصوص طرح مقابله با اقدامات ماجراجويانه امريكا 
كه در مجلس در حال بررسي است، گفت: اقدامات امريكا قطعا نقض برجام 
است و طبيعي است كه بايد با آن اقدامات مخالفت و مقابله بشود؛ ضمن 
اينكه در تحريم هاي جديد، حربه ديگري از سناريوهاي تخريبي امريكا عليه 
كشورمان را مي شود به وضوح مشاهده كرد. سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح 
افزود: خصوصاً از دست اندركاران دولت و وزارت امور خارجه انتظار مي رود، 
به صورت درست و جامع، همه ابعاد شيطنت هاي امريكا را براي مردم تشريح 
كنند، چرا كه به هر ميزاني كه آحاد مردم به خباثت هاي هيئت حاكمه امريكا 
پي ببرند، وحدت، همبستگي و عزم و اراده مردم براي كار و تلاش بيشتر 
در راه سازندگي كش��ور افزايش پيدا مي كند و اين خود مانع بزرگي براي 
دو قطبي سازي كاذب در جامعه مي شود؛ و اين درك بيشتر عموميت مي يابد 
كه نگاه به خارج رفع كننده مشكلات نيست. سردار جزايري عنوان كرد: از 
مجلس نيز انتظار داريم كه در برابر نقض عهدهاي آشكار امريكا، جامع و قاطع 
تصميم گيري كند و براي هميشه پرونده امريكايي ها مبني بر اينكه مي توانند 
با وارد كردن فشار به ايران به اهداف خود دست يابند، خاتمه دهد. راهكار 
اين مسئله برخورد تند با امريكا است و تنها راه عقب نشيني امريكا از مواضع 
خصمانه عليه ايران، مقابله شديد با آنها است. وي با اظهار تأسف از اينكه 
برخي با ادبيات جديد، نقض برجام را به نقض فاحش و غيرفاحش تفكيك 
مي كنند، گفت: ردي از اين مسئله در اسناد قبلي مربوط به برجام مشاهده 

نمي شود و بايد مراقبت شود كه مجددا برجام به بيراهه نرود. 
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رئيس ستادكل نيروهاي مسلح در زاهدان:
امنيت قابل قبولي در مرز هاي شرقي حاكم است

رئي�س س�تادكل نيروهاي مس�لح با 
اشاره به اينكه هماهنگي كاملي ميان 
نهادهاي امنيت�ي، نظام�ي و انتظامي 
سيس�تان و بلوچس�تان برقرار است، 
گف�ت: ام�روز امني�ت قاب�ل قب�ول و 
خوب�ي در اي�ن اس�تان حاكم اس�ت. 
به گزارش تسنيم، سرلشكر محمد باقري 

روز گذشته در جريان بازديد از كشفيات نيروي انتظامي در سيستان 
و بلوچس��تان در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: س��فر به سيستان و 
بلوچستان نخستين سفر استاني من محسوب مي شود و به اين استان 
آمده ام تا به مردم اين استان اعلام كنم ما در تهران در همه ارگان ها در 
كنار اين مردم خوب و ارگان هاي مسئول امنيتي اين استان هستيم. 
رئيس س��تادكل نيروهاي مس��لح تصريح كرد: امروز به لطف خدا هم 
در مرز و هم در س��طح اين اس��تان با زحماتي كه واحدهاي امنيتي از 
جمله سپاه پاس��داران، نيروي انتظامي، وزارت اطلاعات، دادستاني و 
ديگر ارگان ها دارند، امنيت قابل قبول و خوبي برقرار است و اميدواريم 
دولت و سرمايه گذاران از اين امنيت حداكثر استفاده را داشته باشند تا 
با سرمايه گذاري، ايجاد مراكز توسعه صنعتي، كشاورزي و خدماتي در 
اين استان رونق پيدا كند. وي با اشاره به ضرورت توجه بيشتر به وضعيت 
معيشتي مردم سيستان و بلوچستان، افزود: در مدت حضورم در استان 
در ارگان هاي مختلف حضور پيدا مي كنم تا از نزديك نحوه كار آنها را 
مشاهده و به آنها خدا قوت عرض كنم؛ همچنين تلاش داريم هماهنگي 
لازم را بيش از گذشته ميان اين ارگان ها برقرار كنيم. سرلشكر محمد 
باقري گفت: آنچه از ديروز تاكنون در مرز و مركز استان مشاهده كردم 
نش��ان دهنده هماهنگي كامل و قاب��ل توجه بين تمام دس��تگاه هاي 
انتظامي، امنيتي و نظامي اس��ت و به لطف خدا مأموريت هاي آنها به 
خوبي در حال انجام است و اميدواريم كه با اين روند روز به روز امنيت در 
اين منطقه بهتر شود. رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح ادامه داد: امروز 
از ارتش پاكس��تان هم واحدهايي به مرز آمده اند و از سمت پاكستان 
مسئوليت مرزداري را انجام خواهند داد و كمك خواهند كرد كه در دو 
سوي مرز مرزبانان ايران و پاكستان دست در دست هم مسئوليت خود 

را انجام دهند و امنيت مناسب تري براي مرز ايجاد شود. 

رئيس سازمان بسيج تأكيد كرد
مردم داري و مردم ياري 

مهم ترين ويژگي يك فرمانده بسيج
فرمانده�ان  ويژگ�ي  مهم تري�ن 
بس�يج در رده ه�اي مختل�ف باي�د 
م�ردم داري و كم�ك به مردم باش�د. 
مردم داري و كم�ك به مردم مهم ترين 
ويژگ�ي ي�ك فرمانده بس�يج اس�ت. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني بس��يج، 
س��ردار غلامحس��ين غيب پرور، رئيس 

سازمان بس��يج مس��تضعفين، صبح ديروز در آغاز دوره سوم آموزش 
فرماندهان گردان هاي بيت المقدس در دانشكده شهيد مطهري بسيج، 
با اشاره به اهميت امر آموزش در بسيج گفت: يكي از اولويت هاي ما در 
ارتقاي توانمندي هاي گردان هاي بي��ت المقدس توجه به امر آموزش 
اس��ت. وي با تأكيد بر اس��تمرار آموزش فرماندهان گردان هاي بسيج 
گفت: حفظ انسجام، كسب آمادگي هاي جسمي و ارتقاي خودباوري از 

اهداف اين دوره هاست. 
سردار غيب پرور با اشاره به اينكه كمك به مردم در حل مشكلات آنها 
يكي از اصلي ترين وظايف بس��يجيان در زمان كنوني است، افزود: هر 
يك از فرماندهان بسيج در شهر و ديار خود بايد سرآمد خوش رفتاري 
و خوشرويي با مردم باشد. وي با تأكيد بر برخورد متواضعانه بسيجيان 
با مردم گفت: بسيجيان و فرماندهان بس��يج بايد با حضور مستمر در 
مساجد و سركشي از خانواده هاي ش��هدا و خانواده هاي محرومي كه 
نياز به توجه و كمك دارند، چهره واقعي بس��يج را به نمايش بگذارند. 
س��ردار غيب پرور با اشاره به اينكه بس��يجيان بايد خود را خادم مردم 
بدانند، گفت: انس با قرآن و تقويت محبت اه��ل بيت، دل ها را چنان 
نرم مي كند كه افراد جز به خدمت به بندگان خدا به چيز ديگري فكر 
نكند و بسيجيان در هر شهر بايد در كس��ب ويژگي هاي فوق و انس با 
قرآن سرآمد ديگران باشند. وي در پايان با بيان اهميت كسب معارف 
ديني توسط بسيجيان و فرماندهان بسيج، روحيه جوانمردي و كمك 
به مردم نيازمند را مهم تر دانست و گفت: بسيجي واقعي كسي است كه 
در عين كس��ب معارف ديني، رضايت خداوند را در خدمت به بندگان 

خدا مي داند. 

دبيركل حزب مؤتلفه اسلامي: 
روحاني نبايد در كابينه سهمي به فتنه گران بدهد

روحان�ي بايد بدان�د فتنه خ�ط قرمز 
نظام اس�ت و نبايد در كابينه س�همي 
به فتنه گ�ران دهد، بلك�ه بداند مردم 
و مجل�س در مقاب�ل عب�ور از اي�ن 
خ�ط قرم�ز موض�ع خواهن�د گرفت. 
به گ��زارش فارس، محمدنب��ي حبيبي، 
دبيركل حزب مؤتلفه اس��لامي در پايان 

نشس��ت دبيران حزب متبوعش اظهاركرد: تحريم هاي جديد امريكا 
نوعي اعلام جنگ با جمهوري اس��لامي و فرات��ر از تحريم هاي به قول 
خودش��ان فلج كننده اس��ت. وي افزود: وقتي اين تحريم ها در سنا و 
مجلس نمايندگان با اجماع به تصويب مي رسد و كاخ سفيد با اشتياق 
از آن استقبال مي كند، نشان مي دهد كه امريكايي ها گفت وگو را اصل 
نمي دانند و اصلًا قابل گفت وگو نيستند، چراكه افعال و اقوال سياسي 
آنها مبتني بر خصومت ورزي آشكار اس��ت و اراده اي براي حل و فصل 
دعوا و فيصله  بخشي موضوعات مورد اختلاف ندارند. حبيبي با تشكر از 
مسئولان كشور كه در واكنش به شرارت جديد امريكا پايگاه فضايي امام 
خميني)ره( را با پرتاب موفق ماهواره بر سيمرغ افتتاح كردند، گفت: ما 
در بسط و توسعه قدرت جمهوري اسلامي در منطقه، جهان و در قلمرو 
فضا هيچ ترديدي نبايد به خود راه دهيم. وي با تقدير از واكنش خوب 
رئيس جمهور در برابر بدعهدي امري��كا و تحريم هاي جديد كه گفت 
»امريكا اگر آبراه امن مي خواهد دس��ت از اين رفتارها بردارد«، اظهار 
كرد: ما بايد با تمام قوا، توان و ظرفيت ه��اي موجود در داخل و خارج 
از كشور در برابر امريكا بايس��تيم و مقابله به مثل كنيم. اين مقابله به 
مثل نبايد در حد »حرف« باقي بماند. امريكايي ها بايد ضرب شس��ت 
جمهوري اسلامي را به ويژه در باب المندب و تنگه هرمز ببينند. دبيركل 
حزب مؤتلفه اسلامي با ستايش از سپاه پاسداران انقلاب اسلامي اظهار 
كرد: امروز امريكايي ها و رژيم صهيونيستي از سپاه در اثرگذاري هاي 
منطقه اي سيلي خورده اند و به زودي نيروهاي مسلح ما اقتدار خود را 
در پاسخ به بدعهدي هاي امريكا همانطور كه رئيس جمهور گفته نشان 
خواهند داد. حبيبي افزود: دس��ت نظام براي تنبيه امريكايي ها بسته 
نيست بلكه سپاه و ساير نيروهاي مسلح در صف اول مردم براي پاسخ 

تنبيهي آماده اند. 
دبيركل حزب مؤتلفه اسلامي افزود: ما نبايد دست روي دست بگذاريم 
تا امريكايي ها مقاصد شوم خود را با تشديد تحريم ها در حوزه اقتصاد 

كشور به ما تحميل كنند. 

عباس حاجي نجاري

   خبر   یک

كجا بهتر از  مسجد الحرام براي گفتن  از مسجدالاقصي
حضرت آيت الله خامن�ه اي، رهبر معظم انقلاب 
اس�لامي صبح دي�روز در دي�دار مس�ئولان و 
دست اندركاران حج امسال، حج را يك ظرفيت 
بي نظير معنوي و اجتماعي و بهترين موقعيت براي 
ابراز عقيده و بيان موضع امت اسلامي دانستند 
و با تأكيد بر اينكه ما حوادث فاجعه بار حج ۹۴ را 
هيچ گاه فراموش نخواهيم كرد، گفتند: مطالبه 
جدي و هميشگي جمهوري اسلامي، حفظ امنيت 
و عزت و رفاه و آسايش همه حجاج به ويژه حجاج 
ايراني است و امنيت حج نيز برعهده آن كشوري 
است كه حرمين شريفين در اختيار او قرار دارد. 

        
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي، حج را فريضه اي 
بسيار مهم خواندند و با اشاره به ظرفيت هاي معنوي 
آن، گفتند: در همه اجزاي اين فريضه، اعم از نماز، 
طواف، سعي، وقوف و احرام، ظرفيت هاي عجيبي 
براي ارتباط معنوي با خداوند متعال وجود دارد كه 

بايد قدر اين فرصت دانسته شود. 
رهبر انقلاب اس��لامي، يكي ديگ��ر از ويژگي هاي 
ممتاز فريضه حج را »ظرفيت بي نظير اجتماعي« 
آن برشمردند و تأكيد كردند: حج مظهر »عظمت، 
وحدت و يكپارچگي و قدرت امت اس��لامي« است 
كه با اعَمال و شرايط خاص، هر سال بي وقفه، در يك 
نقطه معين، انجام مي شود. ايشان، آشنايي حجاج 
از مليت هاي مختلف با يكديگر و نزديكي دل ها و 
دراز شدن دست كمك ياري را از جمله جنبه هاي 
دروني و اجتماعي حج دانستند و خاطرنشان كردند: 
حج با تمام اين ويژگي هاي منحصر به فرد معنوي 
و اجتماعي، بهترين زمان و مكان براي اعلام مواضع 
امت اسلامي درخصوص مسائل مهم جهان اسلام 

است. 
    فلس�طين نبايد به هيچ وجه مورد غفلت 

قرار گيرد
رهبر انقلاب اسلامي، موضوع »برائت از مشركان« را 
كه همواره مورد تأكيد امام بزرگوار)ره( بود، فرصتي 
براي اعلام مواضع در موضوع��ات مورد قبول امت 
اسلامي خواندند و افزودند: يكي از اين موضوعات، 
قضيه مسجدالاقصي و قدس اس��ت كه اين روزها 
به علت گس��تاخي و وقاحت و خباثت رژيم غاصب 
و جعلي صهيونيستي، بيشتر از قبل مطرح و مورد 
توجه است و دل امت اسلامي به ياد مسجدالاقصي 
مي تپد.  حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر اينكه 
مسئله فلسطين نبايد به هيچ وجه مورد غفلت قرار 
گيرد، آن را محور عمده مسائل جهان اسلام دانستند 
و گفتند: چه جايي بهتر از بي��ت الله الحرام و مكه و 
مدينه و عرفات و مشعر و منا براي اظهار عقيده و بيان 
مواضع ملت هاي مسلمان درخصوص فلسطين و 

مسجدالاقصي وجود دارد. ايشان، دخالت ها و حضور 
شرارت آميز امريكا در كشورهاي اسلامي و منطقه 
و ايجاد گروه هاي تروريستي تكفيري را يكي ديگر از 
موضوعات مهمي دانستند كه بايد ملت هاي مسلمان 
در ح��ج، درخصوص آن اعلام موض��ع كنند. رهبر 
انقلاب اسلامي افزودند: شرارت آميزتر و خبيث تر از 
همه جريان هاي تروريستي، خودِ رژيم امريكا است. 

    امنيت   حجاج بايد محفوظ بماند
حضرت آيت الله خامنه اي در ادامه با اشاره به تصميم 
مس��ئولان براي اعزام حجاج خاطرنش��ان كردند: 
نگراني هاي��ي در اي��ن خصوص وجود داش��ت، اما 
مسئولان از قواي محترم در شوراي عالي امنيت ملي 
همه جوانب موضوع را سنجيدند و به اين تصميم 
رسيدند كه حج برگزار شود. ايشان افزودند: داغي كه 
در دل ايراني ها به واسطه حوادث تلخ حج 9۴ پيش 
آمد،  فراموش نشدني است، بنابراين امنيت و ايمني 
حجاج بسيار مهم است و بايد محفوظ بماند. رهبر 
انقلاب اسلامي با تأكيد بر اهميت آرامش و آسايش 
حجاج، خاطرنش��ان كردند: البته معناي امنيت و 

ايمني، ايجاد محيط امنيتي نيست. 
حضرت آيت الله خامنه اي، اهتمام ملت هاي مسلمان 
به موضوع وحدت را نيز بسيار مهم و ضروري خواندند 
و خاطرنشان كردند: در حالي كه ميلياردها دلار خرج 

ايجاد تفرقه و اختلاف و دش��مني ميان مس��لمان 
مي شود، مس��لمانان بايد مراقب باش��ند تا به اين 
اختلاف افكني كمك نكنند، زي��را هريك از امت 
اسلامي كه به اين توطئه كمك كند، در تبعات اين 

گناه بزرگ شريك خواهد بود. 
    توصيه به حجاج بيت الله الحرام

رهبر انقلاب همچنين حجاج ايراني را به اهتمام به 
»نماز اول وقت و نمازهاي جماعت در مسجدالحرام 
و مسجدالنبي«، »تلاوت قرآن در حرمين شريفين«، 
»توجه ويژه ب��ه اعم��ال روز عرف��ه«، و »پرهيز از 
بازارگردي« توصيه كردند و افزودند: حجاج محترم 
بايد بيش از هر موضوع ديگر به فكر پالايش روح و 
دل خود و بهره من��دي از فضائل بزرگ فريضه حج 
باشند، زيرا دستيابي به بهره هاي معنوي حج، مقدمه 
رسيدن به نتايج اجتماعي آن است. حضرت آيت الله 
خامنه اي در پايان تأكي��د كردند: همه بايد مراقب 
باشند و با دقت به مسئوليت هاي خود عمل كنند تا 

حجي با عظمت و با عزت برگزار شود. 
پي��ش از س��خنان رهب��ر انق��لاب اس��لامي، 
حجت الاس��لام قاضي عس��كر نماينده ولي فقيه 
و سرپرس��ت زائران ايراني با اش��اره به حادثه تلخ 
شهادت جمعي از حجاج ايراني در حج 9۴، گفت: 
اگر چه تاكنون گزارش نهايي آن حوادث منتش��ر 

نش��ده و ديه و غرامت ني��ز به بازماندگان ش��هدا 
پرداخت نشده اس��ت ولي ما تا رسيدن به نتيجه 
نهايي، موضوع را دنبال خواهيم كرد. قاضي عسكر با 
بيان اينكه جمهوري اسلامي هرگز به دنبال تعطيل 
كردن حج نبوده است، افزود: در سال جاري پس 
از چن��د دور مذاكره و پذيرش ش��روط جمهوري 
اسلامي، زمينه انجام حج عزتمندانه فراهم شد و 
اگر در سال گذشته نيز شرايط ما را مي پذيرفتند، 
حج برگزار مي شد. همچنين آقاي محمدي رئيس 
سازمان حج و زيارت با بيان گزارشي از فعاليت هاي 
اين سازمان، گفت: متعاقب دعوتنامه وزارت حج 
عربستان و تصميم شوراي عالي امنيت ملي و تاكيد 
مراجع عظام، مذاكرات حج ب��ا تأكيد بر مطالبات 
بحق در خصوص امنيت، ع��زت و كرامت حجاج 
و حقوق ش��هداي منا انجام ش��د و پس از حصول 
اطمينان از تامين خواسته ها و انتظارات مورد نظر، 
شوراي عالي امنيت ملي با برگزاري حج موافقت 
كرد. محمدي افزود: با همه توان تلاش ش��د تا با 
آسيب شناسي حج گذش��ته، تمهيدات لازم براي 
تحقق حج مطلوب فراهم شود و در اين خصوص، 
سطح خدمات و امكانات نسبت به سال هاي قبل و 
در مقايسه با ساير كشورها از شاخص هاي بالاتري 

برخوردار است. 

ژه
وی

بازداشتبقایی،بهانهتطهیرفتنه


روزنامه اصلاح طلب بهار روز گذشته در يادداشتي بدون اسم 
نويسنده، با اش��اره به بيماري يكي از س��ران محصور فتنه در 
روزهاي اخير و حواشي پيش آمده پيرامون بازداشت و آزادي 
حميدرضا بقايي مي نويسد: »با كنار هم قرار دادن اين دو تصوير، 
ابهام بزرگي براي هر مشاهده گر منصفي به وجود مي آيد كه آيا 
به واقع ارزشش را داش��ت كه بزرگان اين كشور كه از پيش از 
انقلاب تا بحران88 با وجود اختلاف نظرهاي گوناگون، همواره 
در كنار يكديگر بوده، به واسطه افرادي كه حتي يك سيلي هم 
براي به ثمر نشستن انقلاب57 مردم ايران نخوردند اين گونه از 
هم دور شوند؟« اين چند جمله شايد خيرخواهانه به نظر برسد، 
اما نادرست گويي هايي دارد كه فقط از يك ذهن تطهيركننده 

فتنه برمي آيد. 
اولاً جهت اصلي فتنه را عوض مي كند. گويي يك نفر از خارج 
آمده و ميان بزرگان كشور دعوا راه انداخته! فتنه 88 شروعش 
روشن است، عدم تمكين به قانون از سوي بازنده انتخابات. اين 

ديگر ربطي ندارد آن طرف قصه چه كس��ي رأي آورده است. 
بزرگان نظام هم كساني نيس��تند كه تحت تأثير و به واسطه 

ديگران دچار اختلاف با كسي شوند. 
ثانياً بله  اگر قرار اس��ت فتن��ه 88 را به دعواي موس��وي – 
احمدي ن��ژاد تقليل دهيم، حتماً ارزش��ش را نداش��ته؛ اما 
مشكل 88 ايجاد آشوب و س��لب امنيت مردم و ادامه دادن 
اردوكش��ي خياباني تا حد توهين به عاش��ورا  و عزاي امام 
حسين عليه السلام و تا مرز س��رنگوني نظام بود. آيا ولايت 
فقيهي كه وسط خيابان مرگ بر آن گفته مي شد، آيا آرمان 
امام كه با ش��عارهاي »نه غزه، نه لبنان... « و »مرگ بر اصل 
ولايت فقي��ه« و »اس��تقلال، آزادي، جمه��وري ايراني« و 
... ارزش اختلاف با اين مثلًا دوس��تان قديمي را نداش��ت؟ 
يعني نظام بايد از كل آرمان هاي امام )ره( و مباني حكومت 

جمهوري اسلامي به خاطر رفيق بازي مي گذشت؟!
ثالثاً انقلاب اس��لامي 57 با نظر مردم بود؛ امام پاي رأي مردم 
ايس��تادند، حتي وقتي نتيجه اش بني صدر ب��ود. رهبري هم 
همه اين س��ال ها پاي رأي مردم ايس��تاده اند، چه نتيجه اش 

هاشمي بود و چه خاتمي و چه هر كسي. موضع نظام در سال 
88 ايستادگي بر سر رأي مردم بود، صرف نظر از آنكه نتيجه آن 
رأي چه كسي است، رهبري پاي ركن جمهوريت نظام ايستاد و 

زير بار بدعت هاي غيرقانوني نرفت. 
رابعاً عمق فتنه 88 را بايد از شعار »انتخابات بهانه است، اصل 
نظام نشانه است« دريافت. اين شعار و عدم تبري سران جنبش 

سبز از آن جايي براي حرفي باقي مي گذارد؟
خامس��اً در مورد آنان كه يك س��يلي براي انقلاب نخوردند، 
بيشتر موسوي و خاتمي در ذهن مي آيند، وقتي آذر 88 رهبر 
انقلاب فرمودند: »كساني كه اسم و رسم خودشان را از انقلاب 
دارند - بعضي از اين آقايان يك سيلي براي انقلاب نخوردند در 
دوران اختناق و طاغوت - و به بركت انقلاب اسم و رسمي پيدا 
كردند و همه چيزشان از انقلاب است، مي بينيد كه دشمنان 
انقلاب چطور آماده شدند، خوش��حالند، مي خندند؛ به خود 

بياييد، متوجه بشويد.«
و راستي! اگر ارزش نداشت، آن همه بيانيه و اردوكشي خياباني و 

تعرض به جان و مال مردم و آبروي كشور براي چه بود؟

      نگاه    
روحاني در پايان نشست مشترك سران سه قوه: 

آخرين جلس�ه رؤس�اي قواي مجريه، مقننه 
و قضائي�ه در دول�ت يازدهم روز گذش�ته به 
ميزباني دكتر روحاني رئيس جمهور برگزار شد. 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر رياس��ت 
جمهوري، رئيس جمهور، آي��ت الله صادق آملي 
لاريجاني رئيس قوه قضائيه و دكتر علي لاريجاني 
رئيس قوه مقننه در اين نشست درباره مهم ترين 
مس��ائل كش��ور و منطقه با هم گفت وگو كردند. 
رئيس جمهور پس از اين نشست مشترك، با بيان 
اينكه بعد از دوازدهمين دوره انتخابات رياس��ت 
جمهوري در س��ال 96 منتظر فرصتي بوديم كه 
رؤساي س��ه قوه راجع به موضوعات مهم كشور و 
مسائل داخلي و خارجي با هم بحثي داشته باشيم 
و امروز اين توفيق حاصل و جلس��ه بسيار خوبي 
تشكيل شد، گفت: اكنون فصل شروع همدلي و 

همكاري اس��ت و ديگر دوران انتخابات تمام شده 
و همه بايد دست به دس��ت هم دهيم تا مطالبات 
مورد نظر در زندگي مادي و معنوي مردم را پاسخ 
دهيم. روحاني خاطرنشان كرد: در اين جلسه راجع 
به وحدت و انسجام بيش��تر داخلي ميان قواي سه 
گانه و همه نيروهايي كه در مس��ير خدمت تلاش 
مي كنند، مباحثي ميان سران سه قوه سران مطرح 
شد. رئيس جمهور با اشاره به اينكه در زمينه مسائل 
اقتصادي، به ويژه در بخش توليد و سرمايه گذاري نيز 
با هم گفت وگو كرديم، افزود: امروز توليد، اشتغال و 

رونق اقتصادي كه بايد در كشور ايجاد شود، بسيار 
حائز اهميت است. دكتر روحاني با اشاره به اينكه 
رؤساي قواي سه گانه بر اين موضوع تأكيد دارند كه 
بايد از سرمايه گذاري به خوبي حمايت كرده و اين 
حمايت از طرف سه قوه بايد انجام گيرد، گفت: ما 
به دنبال اين هستيم كه يك بسته حمايتي جدي 
براي سرمايه گذاري داخلي و خارجي، آماده كنيم 
و با حمايت سه قوه از اين بس��ته، بتوانيم در نحوه 
اجرا و عمل همديگر را ياري كنيم. وي تصريح كرد: 
امروز به خوبي مي توانيم سرمايه داخلي و خارجي 
را جذب كنيم و اگر س��رمايه به خوبي جذب شود، 

حربه اي كه امريكايي ها در دست گرفتند، به شدت 
كند مي ش��ود، چراكه ما با امريكا ارتباط اقتصادي 
نداشته و آنها نيز در كشور ما سرمايه گذاري ندارند. 
ما با امريكايي ها تجارتي نداريم و اگر بتوانيم با ساير 
جهان ارتباط بسيار تنگاتنگي در زمينه اقتصادي 
داشته باش��يم آنها هم ديگر يا نمي توانند از حربه 
تحريم اس��تفاده كنند يا اگر هم بخواهند استفاده 

كنند، تأثيرگذار نخواهد بود. 
رئيس جمهور با اشاره به اينكه سران سه قوه در اين 
جلسه درباره تحريم هاي اخير امريكا و اقداماتي كه 
بايد در برابر اين تحريم و براي مقابله به مثل انجام 

شود، گفت وگو كردند، افزود: نمونه اين اقدامات 
كاري است كه مجلس شوراي اسلامي در دست 
اقدام دارد و انجام خواهد داد و البته اين بحث به 
تفصيل در جلسه هيئت نظارت، به طور جزيي تر 
دنبال مي ش��ود تا امريكايي ها بدانند بيش��ترين 
خس��ارت را از اينگونه اقدامات خود آنها خواهند 
برد و اين كارها، آنه��ا را در جهان منزوي خواهد 
كرد. روحاني با تأكيد بر اينكه جمهوري اسلامي 
ايران امروز در جايگاهي است كه كسي نمي تواند 
به عظمت آن صدمه اي وارد كند، خاطرنشان كرد: 
امروز بين قواي سه گانه و ساير اركان نظام، تحت 
نظر مقام معظم رهبري، وحدت و انسجام وجود 
داش��ته و همه قوا از نيروهاي مس��لح جمهوري 
اسلامي ايران كه حامي اين نظام هستند، حمايت 
خواهند كرد و كسي نخواهد توانست صدمه اي به 
قدرت نيروهاي مسلح ما وارد كند. رئيس جمهور 
اظهار داشت: ارتش جمهوري اسلامي ايران، سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي، بس��يج مستضعفين، 
نيروي انتظامي و س��اير نيروهاي امنيتي، مورد 
حمايت ملت، رهبري و سه قوه هستند و ان شاء الله 
با استحكام راه مان را ادامه خواهيم داد. روحاني 
ادامه داد: دول��ت دوازدهم با وحدت و هماهنگي 
بيشتر با مجلس شوراي اس��لامي و قوه قضائيه، 
در راستاي محقق كردن مطالبات و خواست هاي 

مردم تلاش خواهد كرد. 

 کسی نمی تواند صدمه ای به قدرت نیروهای مسلح ما وارد کند 

Khamenei.ir


